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مدیران ساختمان های بحرانی
 احضار می شوند

 دادســتان عمومی و انقلاب تهران گفت: در جلسه 
کمیته ایمنی ســاختمان های پرخطر، مصوب شد 
تا مالکان و هیئت مدیره ســاختمان های بحرانی به 
دادســتانی تهران فراخوانده شوند.  به گزارش ایسنا 
به نقــل از قوه قضاییه، علی صالحی دراین باره اظهار 
کرد: در جلسه کمیته ایمنی ساختمان های پرخطر 
مختصات ســاختمان های بحرانی به تفکیک تمام 
منطقه شــش و بر اســاس فایل و اسلایدها توسط 
مدیر بحران شهرداری تهران ارائه و مقرر شد مالکان 
و اعضــای هیئت مدیره ســاختمان های این منطقه 
به دادســتانی تهران فراخوانده شــوند. به گفته وی 
همچنین مقرر شــد رؤسای بیمارستان های منطقه 
شــش تهران در جلسات آینده کمیته ایمنی حاضر 
شوند تا نسبت به ایمن ســازی ابنیه موردنظر اقدام 
کنند. این جلسه با عنوان کمیته ایمنی ساختمان های 
پرخطر منطقه شــش و با حضور شــهردار منطقه و 
نواحی شش گانه، مدیریت بحران، مسئول آتش نشانی، 
معاون خدمات شــهری و مســئول یگان حفاظت 

شهرداری در شهرداری این منطقه برگزار شد.

اهمیت بالای رادیولوژی در تشخیص 
سرطان های گوارشی

دبیر ســی و هفتمیــن کنگــره بین المللی انجمن 
رادیولوژی ایران با اعلام اینکه ســرطان روده بزرگ، 
شایع ترین سرطان دســتگاه گوارش در بین زنان و 
سرطان معده شایع ترین ســرطان دستگاه گوارش 
در بین مردان اســت، گفت: تشــخیص به موقع این 
بیماری ها بسیار حائز اهمیت است و نقش رادیولوژی 
خصوصاً در تشخیص سرطان های گوارشی بسیار مهم 

بوده و در نوع درمان آن ها تعیین کننده است.
بــه گزارش انجمن رادیولوژی ایــران، دکتر امیررضا 
رادمرد دبیر سی و هفتمین کنگره بین المللی انجمن 
رادیولــوژی ایران بــا اعلام برگزاری ایــن رویداد در 
روزهای 28 تــا 31تیرماه در مرکز همایش های برج 
میلاد تهران، گفت: این اولین کنگره حضوری بعد از 
پاندمی کرونا است و امسال نیز با سخنرانی بیش از 
200ســخنران از اساتید برجسته این رشته در کنار 
بررســی دســتاوردها و علم روز در رشته رادیولوژی 
همراه خواهد بود و اهــداف اصلی آن تصویربرداری 
شکم شــامل تشخیص و اینترونشــن در رادیولوژی 
دســتگاه گوارش و دســتگاه ادراری، تصویربرداری 
بیماری های پستان و هوش مصنوعی در رادیولوژی 
اســت. وی با تأکید براین موضــوع که امروزه بخش 
قابل توجهی از مراجعــات به مراکز درمانی به صورت 
ســرپایی و یا بســتری بابت بیماری های مربوط به 
ناحیه شــکمی و خصوصاً دســتگاه گوارش است، 
افزود: با توجه به طیف گســترده ای از بیماری ها در 
ناحیه شکم شــامل بیماری های شایع همچون کبد 
چرب و سنگ های ادراری تا بیماری های پیشرفته تر 
شامل انواع سرطان و اهمیت مداخلات رادیولوژی در 
تشــخیص صحیح و به موقع این بیماری ها، موضوع 
اصلی کنگره امسال به تصویربرداری شکم اختصاص 
داده شد. ارزیابی پاســخ به درمان های پیشرفته که 
بعضاً در این سرطان ها بسیار پرهزینه هستند نیازمند 
دانش تخصصی رادیولوژی است. دبیر سی و هفتمین 
کنگره بین المللی انجمن رادیولوژی ایران در ادامه با 
اشاره به نقش هوش مصنوعی در تصویربرداری، گفت: 
امروزه ثابت شــده که هوش مصنوعی در رادیولوژی 
می تواند تکمیل کننده کار رادیولوژیست باشد و باید از 
نقاط قوت آن به درستی بهره برد و بر این اساس یکی 
دیگر از موضوعات اصلی کنگره امسال مبحث هوش 

مصنوعی در رادیولوژی انتخاب گردید.

سکونت ۷0درصد جمعیت
 در 40درصد مساحت

دبیــر مرکز مطالعات جمعیت با اشــاره به اینکه در 
حال حاضــر بیش از ۷0درصــد جمعیت در کمتر 
از ۴0درصد مســاحت قابل ســکونت ایران ساکن 
هســتند، می گوید: این آمار به معنای ایجاد قطب ها 
و کلونی های جمعیتی در کلان شهرهاست و این در 
حالی اســت که شهرنشینی و الگوی شهرنشینی در 
رابطه معکوس با جمعیت و فرزندآوری اســت. صالح 
قاسمی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به میزان تراکم 
جمعیت در استان های مختلف ایران )تعداد نفراتی که 
در هر کیلومترمربع ساکن می شوند(، گفت: متأسفانه 
نظام مدیریت در زمینه توزیع جغرافیایی جمعیت که 
ذیل آمایش سرزمینی تبیین می شود مثل بسیاری از 
موضوعات دیگر به درستی عمل نکرده است و بسیاری 
از آسیب هایی که امروز در کشور شاهد هستیم ناشی 
از عدم توزیع جغرافیایی صحیح جمعیت است. وی با 
بیان اینکه در حال حاضر بیش از ۷0درصد جمعیت در 
کمتر از ۴0درصد مساحت قابل سکونت ایران ساکن 
شده اند، افزود: این آمار به معنای این است که قطب ها 
و کلونی های جمعیتی را تحت عنوان کلان شــهرها 
ایجاد کرده ایم که کشور و نظام مدیریت و برنامه ریزی 
را دچار آسیب می کند. دبیر مرکز مطالعات جمعیت 
ادامه داد: قطب های جمعیتی به کلان شهرهایی گفته 
می شــوند که تراکم جمعیت، آلودگی هوا و ترافیک 
در آن ها بسیار بالاست. تأمین زیرساخت ها و تأمین 
منابع مانند آب و برق دچار مشــکل است و از همه 
بدتر پیام اشتباهی به مدیریت جمعیت کشور می دهد. 
چه مردمی که در قطب های جمعیتی و کلان شهرها 
زندگــی می کنند و چــه مدیران و مســئولانی که 
درصدد مدیریت این کلان شــهرها هستند به واسطه 
این تراکم بالای جمعیت در شهرهای بزرگ مفهوم 
درست بحران جمعیتی را به درستی درک نخواهند 
کرد چراکه تجربه زیسته آن ها می گوید همین میزان 

جمعیت هم باعث ایجاد مشکل و آسیب شده است.

خبر

آخرین وضعیت پرونده قضایی
 مهشاد و ریحانه

 وکیل اولیای دم مهشــاد کریمی و ریحانه یاسینی از 
برگزاری جلسه رسیدگی به این پرونده خبر داد و گفت: 
در این جلسه که سه ساعت به  طول انجامید، قرار شد 
رسیدگی ها ادامه پیدا کند. دوم تیرماه سال 1۴00 در 
پی واژگونی اتوبوس خبرنگاران در جاده نقده مهشــاد 
کریمی - خبرنگار ایسنا- و ریحانه یاسینی -خبرنگار 
ایرنا- جان خود را از دست دادند و 21خبرنگار و عکاس 
دیگر مجروح شدند.  بر اساس آخرین اعلام قوه قضائیه 
راننده به عنوان مقصر صددرصدی این حادثه شناخته 
شــد. پرتو برهانپور در گفت وگو با ایسنا با بیان اینکه 
دیروز )1۷ خرداد( جلسه رسیدگی این پرونده برگزار 
شد، اظهار کرد: این جلسه با حضور پدر ریحانه و همسر 
مهشاد، وکلای اولیای دم و  چند تن از خبرنگاران برگزار 
شد و همه مستندات و دلایل خود برای اعتراض به نظر 
کارشناسی و نقش مدیران محیط زیست در وقوع حادثه 
واژگونی اتوبوس خبرنگاران را ارائه دادیم و پرسش های 
خود را مطرح کردیم. وی افزود: خانواده های مهشــاد 
و ریحانه به اعــلام راننده به عنوان مقصر صددرصدی 
حادثــه واژگونی اتوبوس خبرنــگاران اعتراض دارند و 
خواستار توجه قوه قضائیه به تمام ابعاد پرونده به منظور 
صدور رأی هســتند. برهانپور در پایان گفت: بر اساس 

نظر دادگاه قرار بر ادامه رسیدگی پرونده  شد.

بازداشت 14نفر در حادثه
 ساختمان متروپل

ســخنگوی قوه قضاییه با اشاره به بازداشت 1۴نفر در 
حادثه ســاختمان متروپل آبــادان، جزییات اقدامات 
دستگاه قضایی در این پرونده را تشریح کرد. به گزارش 
خبرنگار قضایی ایرنا، مسعود ستایشی روز سه شنبه در 
هفدهمین نشست خبری  درباره بازداشتی های حادثه 
متروپل آبادان گفت: ریاســت محترم قوه قضاییه در 
نشست شورای عالی قوه قضاییه به این مهم پرداختند. 
در تاریــخ دوم خرداد ســال جاری در ســاعت 12 و 
۴۵دقیقه مطلع شــدیم که این حادثه در شهر آبادان 
اتفاق افتاده اســت. وی ادامــه داد: پس از ریزش، این 
ساختمان در شرایط ناایمنی قرار گرفت و بعد از اطلاع 
از این حادثه بر اساس هماهنگی ها و تکالیفی که مراجع 
ذی مدخل داشتند، رئیس کل دادگستری و دادستان 
خوزســتان به جمع حاضران در منطقه پیوستند، با 
صدور دستورات قضایی مقتضی بر امور نظارت داشتند.

ستایشــی افزود: حاصل این اقدامات میدانی، تشکیل 
کارگــروه قضایی و حقوقی بود تا ابعــاد این حادثه با 
دقت، ظرافت و ریزبینی موردبررســی قرار دهند تا از 
اظهارنظرهایی ناپایدار و غیرمتقن جلوگیری شــود و 
تشــویش ایجاد نشود. ســخنگوی قوه قضاییه اظهار 
داشت: با تمسک به ظرفیت های خوب منطقه ای، هیات 
کارشناســی در جهت تبیین ابعاد و زوایا برای بررسی 

علت تامه وقوع حادثه مشخص شد. 
وی اضافه کرد: کمیته ای برای شناسایی اموال و حقوق 
افراد حقیقی و بیت المال تشکیل شد همچنین پزشکی 
قانونی اســتان خوزســتان هم برای شناسایی اجساد 
قربانیان این حادثه مهیا شد. ستایشی درباره دستگیری 
برخی افراد با همکاری ضابطان و رعایت موازین و قواعد 
حقوقی و قضایی گفت: اکنون طبق آمار موجود 1۴نفر 
از افــرادی که تا این مرحله احتمــال قصور و تقصیر 
داشــتند با قرارهای تأمین کیفری متناسب بازداشت 
شدند. وی ادامه داد: شهردار قبلی، چهار نفر شهرداران 
سابق و اسبق، مسئولان سازمان نظام مهندسی آبادان، 
مهندس ناظر، شهردار منطقه یک آبادان و معاون امور 
زیربنایی و حمل ونقل شــهرداری آبادان ازجمله این 
افراد هستند. سخنگوی قوه قضاییه خاطرنشان کرد: 
بهترین راه تجلی عدالت، اجرای قانون اســت و اگر به 
دنبال این هســتیم که هر کــس به کیفر اعمال خود 
برسد باید متمسک به قانون شویم و در چارچوب قانون 

عمل کنیم.

رئیس جامعه متخصصان داخلی ایران: 
نگران آبله میمونی نباشیم

تهران -ایرنا - رئیس جامعه متخصصان داخلی ایران 
گفــت: بیماری آبله میمون شــبیه آبله معمولی بوده 
و جای نگرانی نیســت. به گزارش ایرنــا، دکتر ایرج 
خســرونیا روز سه شــنبه در ســی و دومین همایش 
متخصصان داخلی افزود: ویروس آبله میمونی شــبیه 
آبله معمولی اســت ولــی با خطر کمتــر و اولین بار 
در ســال 1۹۵8 در میمون های آزمایشــگاهی دیده 
 شــد و به همین دلیل نامش آبله میمون نهاده شــد.

وی افزود: کشــورهای آفریقایی سال هاست که درگیر 
این بیماری هســتند ولــی اخیراً آمریــکا و اروپا هم 
آلوده شده و باید منتظر باشیم به ایران هم بیاید و شاید 

آمده باشد. 
وی اظهــار داشــت: در اصــل بیشــتر جونــدگان 
آن  علائــم  و  هســتند  ویــروس  ایــن  حامــل 
 شــبیه آنفلوانــزا بــا تــورم غــدد لنفاوی اســت. 

رئیس جامعه پزشکان متخصص داخلی ایران با بیان 
اینکه دوره نهفتگی آبله میمونی از پنج تا بیست ویک 
روز اســت، گفت: تب، لرز، درد عضلانی، خســتگی 
از علائــم بارز آبله میمون اســت؛ بثورات پوســتی و 
خارش و ضایعات دردناک در تمام بدن دیده می شود.

وی اظهار داشــت: علل ناشــناخته ای برای آن مطرح 
می کنند و شــاید با ســوش جدیدی روبه رو هستیم. 
وی تأکید کــرد: این بیماری اکنــون درمان خاصی 
نــدارد ولی واکسیناســیون تا 8۵درصد از شــیوع و 
وخامت آن جلوگیری می کند، بنابراین برای جلوگیری 
 از شــیوع آن بایــد آمادگی لازم را داشــته باشــیم.

به گفته خسرونیا،  باید در نظر داشته باشیم اگر ویروس 
کرونا و آبله میمون دست به دســت هم بدهند سوش 
جدیدی را تشکیل می دهند که  واکسن ها و داروهای 
فعلی تأثیری در جلوگیری  از شیوع آن نخواهد داشت.

خبر

حمله  از  نیــز  تهران  شــهرداری  همدلی| 
هکرهای که چند وقت اســت سازمان های و 
نهادهای کشــور را موردحمله سایبری قرار 
داده اند، در امان نماند. ظهر روز 12خردادماه، 
دسترسی به سایت شهرداری تهران و سایت 

»تهران من« امکان پذیر نبود.
ابتــدا دوربین هــای منتهی به بهشــت زهرا 
هک شــد. تصاویر موهن از دوربین ها منتشر 
شــد و در ادامه حمله سایبری به سایت های 
شهرداری تهران رسید. سیستم ها یک به یک 
هک می شــدند و دسترســی کاربران هم به 
حساب های شخصی در سامانه های خدماتی 
نظیر »تهران من« قطع می شــد. شهرداری 
تهران چند ســاعت بعد از حادثــه رخ داده، 

اطلاعیه ای منتشر کرد.
 شــهرداری تهران ابتدا گفت ســایت های ما 
هک نشده و دلیل وضعیت پیش آمده اختلال 
عمدی اســت. وی در اطلاعیه ای اعلام کرد: 
»اختلال عمدی در صفحه داخلی ســامانه ی 
اینترانت )داخلی( شــهرداری تهــران، برای 
دقایقی این سامانه را با انتشار تصویری موهن 
از دســترس همکاران خارج کرد. فرآیند رفع 
این اختلال محدود، به سرعت به انجام رسید 
و در حال حاضر ســامانه های خدمت رسانی 
شــهرداری تهران برای بررســی های بیشتر 
فنی توســط ســازمان فاوا، موقتاً از دسترس 
خارج شــده اســت.« اما اختلال مدت دار در 
دوربین های کنترلی و سایر سایت و سامانه های 
این سازمان نشان از حمله خرابکارانه داشت. 
شهرداری نیز به ناچار اعلام کرد که به دنبال 
حملــه خرابکارانه به ســامانه هایش، برخی 
سامانه های خدمات شهری دچار اختلال شده 
است. به دنبال این اتفاقات، یک گروه هکری 
با انتشار ویدیوهایی از دیتاسنتر مرکز فناوری 
اطلاعات شــهرداری تهران، مدعی شد که به 
زیرســاخت دوربین های مراقبتی شهرداری 

تهران دسترسی دارد. 
  پنج هزار دوربین نظارتی از دسترس 

خارج شد
در ساعات ابتدایی این اختلالات در سامانه های 
شهرداری تهران، برخی از رسانه های خارجی 
خبر دادند که بیش از پنج هزار دوربین نظارتی 

شهرداری تهران از دسترس خارج شده است.
احســان بداغی، روزنامه نــگار نیز در توییتی 
نوشته اســت که »بیش از پنج هزار دوربین 
کنترلــی مراکز، نهادهــای مختلف تهران به 
همراه بیش از 1۵0سایت و سامانه شهرداری 
تهران توســط یک گروه هکری از دسترس 
خارج شــده. نکته اینکه گویــا دوربین های 

بهشت زهرا هم  هک شده اند.«
در پی این حمله ســایبری دستگاه های شارژ 
کارت مترو دچار اختلال شــده و همچنین 
سامانه مترو نیز از دسترس خارج شد. همین 
موضوع باعث شــد که در روزهای گذشته به 
دلیل خرابی دستگاه های شارژ و فروش کارت 
بلیت مترو، صفوف طولانی در ایســتگاه های 
مترو ایجاد شــود و همچنیــن به دلیل هک 

سامانه »تهران من« شهروندان نتوانند طرح 
ترافیک خریداری کنند.

شــهرداری بــه دلیل اختــلال در خریداری 
طرح ترافیک ناچار شــد که به شــهروندان 
اجــازه دهد بدون خرید طــرح ترافیک وارد 
محدود طرح ترافیک شــوند. روز 1۵خرداد 
عبدالمطهر محمدخانی ، سخنگوی شهرداری 
تهــران در این رابطه بــه رکنا گفت :  »قبلا 
فرایند خرید و رزرو طرح ترافیک  به گونه ای 
بود که افراد باید از روز قبل در ســامانه طرح 
را خریداری می کردند؛ اما در ســه روز آینده 
می توانند  بــدون انجام این کار وارد محدوده 

طرح ترافیک شوند.«
 دســتور زاکانی برای خاموش ماندن 

رایانه ها
در پی هک بیش از 1۵0ســایت و ســامانه 
شــهرداری تهران از سوی گروه هکری تحت 
عنوان »قیام تا ســرنگونی«، علیرضا زاکانی 
شــهردار تهران دســتور داد همــه کارکنان 
زیرمجموعه این شهرداری »از فعال و روشن 
کردن سیســتم های کامپیوتری خود از روز 
دوشنبه 1۶خرداد تا اطلاع ثانوی خودداری« 
کنند. برخی رســانه ها یک پیام ارســالی از 
ســوی شــهرداری تهران به همــه معاونان 
شهردار، شهرداران مناطق و روسای ادارات و  
سازمان های زیرمجموعه شهرداری را منتشر 
کرده اند که در آن از این دســتور زاکانی خبر 
داده شــده است. بر اســاس این پیام، زاکانی 
گفته »صرفاً دســتگاه هایی امکان استفاده از 
شبکه شهرداری تهران را دارند که با هماهنگی 
حراست ســازمان فن آوری  و اطلاعات شهر 
تهران و فقط جهت انجــام امور ضروری و با 

مسئولیت بالاترین مقام فعال گردند.«
در این پیام شهرداری تهران همچنین هشدار 
داده شده که »هرگونه سهل انگاری« در اجرای 
این دســتور »به مثابه تخلف اداری« است و 

»قابل پیگرد خواهد بود.«
 چمران: هک شهرداری کار منافقین و 

موساد بوده است
موضوع هک سامانه های شهرداری تهران به 

شورای شهر تهران نیز کشیده شد.
دیروز مهدی چمران در صحن شــورای شهر 
تهران در ایــن زمینه گفــت: »برنامه ریزی 
مفصلی از سوی موساد و منافقین با همکاری 
یکدیگر صورت گرفت و تمام افراد ضدانقلاب 
که علیه جمهوری اســلامی و استقلال ایران 
قد علم کردنــد، این اقدام را انجــام دادند و 
در ایام ســالگرد ارتحال امام خمینی )ره( که 
اهمیت خاص و بالایی دارد، حمله ســایبری 
را برنامه ریزی کردند. اما به دلیل پاکی خون 
شهدای 1۵خرداد برنامه هایشان موفق نبود و 
با تسلطی که دوســتان در شهرداری و سایر 
دســتگاه ها داشــتند و همکاری که صورت 
گرفت دشمنان کاری جزو انتشار چند تصویر 

موهن و شعار نتوانستند انجام دهند.«
رئیس شورای شــهر تهران بیان کرد: حمله 
به سیســتم های کارای کشور ما ادامه خواهد 
داشــت. باید به تمام مسئولان هشدار دهیم 
مواظب باشند اما از همکاری آن ها که به خوبی 
در کنار هم قرار گرفت توانستند نقشه دشمن 
را برهم بزند. وی تأکید کرد: از امروز فعالیت 
شــهرداری مجدد از ســر گرفته می شــود، 
فقط چند روز اخلال ایجاد شــد اما دشــمن 
برنامه ریزی کرده بود که بیشتر از این اخلال را 
ایجاد کند. علی اصغر قائمی، عضو شورای شهر 
تهران و رئیس اسبق سازمان فناوری اطلاعات 
و ارتباطات شهرداری تهران نیز دو روز پیش در 
گفتگو با یکی از سایت های خبری به موضوع 
واکنش نشان داد و گفت: نقاط آسیب پذیری 
در سامانه وجود داشته که سبب چنین اتفاقی 
شــده اســت. باوجودآنکه گفته می شود این 
حمله سایبری ساده ترین نوع حمله بوده است 
و فعالیت شهرداری مجدد از سر گرفته شده 
اســت، اما، هنوز بخش زیادی از سایت های 
شــهرداری در دسترس نیســت، جوری که 
دیروز برخی از رســانه ها اعــلام کردند توده 
گسترده ای از گردوغبار در حال ورود به تهران 
است و بخش های زیادی را نیز فراگرفته است، 
اما سنجش میزان آلایندگی این گردوغبار به 
دلیل هک سامانه های شــهرداری تهران در 

سایت شرکت کنترل کیفیت هوا امکان پذیر 
نیســت. بااین حال با توجه به بازگشت سایت 
تهران من به نظر می رسد به زودی بعد از چهار 
روز این سایت ها در دسترس شهروندان قرار 

بگیرند.
  وضعیت امنیت سایبری کشور چندان 

مطلوب نیست
هک شــدن سامانه ها ســازمان ها و نهادهای 
مختلــف به ویژه مراکزی کــه به عموم مردم 
خدمات ارائه می دهند، نشان از ضعف امنیت 
سایبری کشــور دارد. حمله سایبری و ایجاد 
اختلال در سامانه های مختلف مانند شهرداری 
و سوخت در چند وقت اخیر نشان می دهد که 
وضعیت امنیت سایبری کشور چندان مطلوب 
نیســت. البته مصوبات شــورای عالی فضای 
مجازی، همواره بر لزوم ایجاد شــبکه امن و 
تقویت زیرساخت های امنیت سایبری تأکید 
اما هک ســامانه های مختلف در چند  دارد. 
وقت اخیر ازجمله ســامانه سوخت کشور و 
سایت های شهرداری تهران، تردیدهایی را در 

این زمینه ایجاد کرده است.
لازم به یادآوری است آبان سال گذشته حدود 
چهارهزار و 300 جایگاه ســوختی در ایران 
دچار اختلال شــد. دبیر شورای عالی فضای 
مجازی کشــور همان زمــان در گفت وگویی 
این موضوع را تأیید کرده بود. اتفاقی که تنها 
مختــص تهران نبــود و در پمپ بنزین ها در 
شــهرهایی، چون اصفهان و اراک و قزوین و 

ساری هم مشاهده شدند. 
اوایل دهه۹0 بود که معاون ســابق شــرکت 
ارتباطــات زیرســاخت اعــلام کــرد کــه 
زیرســاخت های کشــور روزانه بین هفت تا 
هشــت میلیون بار هدف حمله سایبری قرار 
می گیرند. بر اساس آمار های جهانی بیشترین 
میزان حمله هم در حوزه های مالی، صنعت و 
شبکه های حساس بودند. بدیهی است هدف 
مخالفــان از حمله ســایبری و هک مراکزی 
مانند جایگاه های ســوخت یا ســامانه های 
شهرداری که خدمات عمومی ارائه می دهند، 

ایجاد نارضایتی عمومی است.

هکرها فعالیت شهری را در پایتخت مختل کردند

جزییات حمله سایبری به شهرداری تهران

همدلی|  تعطیلات چند روز اخیر ایران، فرصت مناسبی برای 
سارقانی بود که صندوق امانات مشتریان یکی از شعبات بانک 
ملی تهــران را هدف قرار داده بودنــد. در تعطیلات خردادماه 
سارقان به یکی از شــعبات بانک ملی در تهران نفوذ کردند و 

محتویات حدود 2۵0صندوق امانت را به سرقت بردند.
این ســارقان از ســاختمان مجاور وارد شعبه ممتاز بانک ملی 
واقع در خیابان انقلاب رو به روی دانشگاه تهران شدند و حدود 
1۶8عــدد از صندوق امانات را باز و اموال داخل این صندوق ها 
را به سرقت بردند. بر اساس این خبر، به دلیل اینکه سارقان به 
محیط بانک آشنایی داشتند، دستگاه ضبط تصاویر را با خود به 
ســرقت بردند و همین امر باعث شده است که آمار و اطلاعات 
دقیقی از این سرقت مبنی بر اینکه سارقان چند نفر بوده یا از 
چه طریقی توانستند به سامانه بانک نفوذ کنند، در حال حاضر 
در دسترس نباشد. بر اساس اعلام منابع آگاه، همچنین سیستم 
هشدار بانک که باید هم به موبایل رئیس بانک و هم به سامانه 
پلیس متصل باشد، فقط به موبایل رئیس بانک متصل بوده است 
و این سرقت به موبایل رئیس بانک پیامک شد اما به دلیل اینکه 
در سنوات گذشته این سامانه هشدار اشتباهی داده بوده رئیس 
بانک به این پیامک اعتنایی نکرد و فکر کرد مانند دفعات قبلی 
پیامک اشتباه است. حجم و عدد و رقم سرقت هنوز مشخص 
نیســت چراکه بانک از محتویات داخل صندوق امانات مطلع 
نبوده اســت؛ همچنین پرونده این ســرقت در اداره1۷ پلیس 

آگاهی در دست بررسی و پیگیری است.
اگرچه بانک تعداد صندوق امانت به سرقت رفته را 1۶8صندوق 
اعلام کرده اســت، اما دیروز برخــی از کاربران فضای مجازی، 
مدعی شده اند که در روز های گذشته، سارقان با ورود به شعبه 
بانک ملی روبه روی دانشگاه تهران، حدود هزار صندوق امانت و 
بخشــی از تجهیزات اتاق سرور و مرکز مانیتورینگ این شعبه 
را به ســرقت برده اند. البته پلیس یا بانک به این خبرهای که 

در فضای مجازی دست به دست می شد، واکنشی نشان ندادند.
 دســتگیری ســارقان صندوق امانات بانک در حال 

پیگیری است
به دنبال انتشــار خبری درباره سرقت از صندوق امانت یکی از 
شعب بانک ملی تهران رئیس پلیس آگاهی پایتخت اعلام کرد 

که دستگیری ســارقان صندوق امانات بانک در حال پیگیری 
است. سرهنگ علی ولیپور گودرزی در خصوص خبر منتشرشده 
از سرقت از صندوق امانات یکی از بانک های واقع خیابان انقلاب 
به رسانه ها گفت: به محض اطلاع از  وقوع سرقت پیگیری های 
لازم برای دســتگیری سارق یا سارقان در دستور کار ویژه قرار 
گرفت. وی افزود: چند نفر از کارکنان بانک که در بررسی های 
اولیه در این حادثه قصور و ســهل انگاری داشته اند تحت نظر 
قرارگرفته و تحقیقات از آن ها ادامه دارد. مرکز اطلاع رســانی 
پلیس پایتخت نیز اعلام کرد که اخبار تشریحی و تکمیلی در 

این خصوص را به زودی اعلام خواهد کرد.
در پی این حادثه  وب سایت بانک ملی ایران نیز توضیحاتی را 
ارائه کرد. این بانک اعلام کرد: حادثه شعبه دانشگاه بانک ملی 
ایران که به بروز برخی خســارات محدود به صندوق اجاره ای 
منجر شد، از ســوی پلیس و مراجع ذی ربط در حال پیگیری 
اســت. بنابر اعلام روابط عمومی بانک ملی ایران، علل بروز این 
حادثه پس از بررسی های نهایی به زودی اعلام خواهد شد. بانک 
ملی ایران در چارچوب مقررات قانونی در حال پیگیر خسارات 
وارده بوده و فعالیت شــعبه دانشگاه نیز طبق روال سابق ادامه 

دارد.
 تکلیف پرداخت خسارت به صندوق های دزدیده شده 

چیست؟
اگرچــه بانک ملی اعلام کــرده که پیگیر خســارات وارده به 
مشتریان است، اما دیروز یک مقام مسئول بانکی گفته: به دلیل 
اینکه فقط مشــتری از محتوای داخل صندوق اطلاع داشته و 
بانک بی اطلاع اســت و اثبات میزان و ارزش محتوای صندوق 
توسط مشتری تقریباً غیرممکن است، بیمه و بانک نمی توانند 
خســارت وارده را بپردازند مگر اینکه مشتری با بانک مربوطه 
به توافق برســد. محمدرضا جمشــیدی، دبیر کانون بانک ها و 
مؤسسات اعتباری خصوصی به پول نیوز گفته: ساختمان بانک 
و اموال آن تحت پوشــش بیمه قــرار دارد، اما صندوق امانات 
بانک تحت پوشش بیمه نیست و بانک نیز در صورتی می تواند 
خســارات واردشــده به این صندوق ها را بپردازد که مشتری 
 بتواند ثابت کند که چه میزان کالا یا اشیا در صندوق داشته اند.

جمشیدی با بیان اینکه خســارات واردشده به صندوق امانات 

بانک هــا را بیمه پرداخــت نمی کند، مگر اینکه مشــتری از 
بانک شــکایت کند تا موضوع تحت پیگیری قرار گیرد، ادامه 
داد: ازآنجاکــه نماینده بانک در زمان تحویل صندوق امانت به 
مشتری شاهد اینکه مشــتری چه چیزی را در صندوق برای 
امانت قرار داده، نیست؛ اثبات اینکه چه چیزی از سمت مشتری 

در صندوق قرارگرفته برای مواقع وقوع حادثه غیرممکن است.
وی افزود: به عنوان مثال، اگر فردی 1000سکه خریداری کرده 
باشــد و آن را در صندوق امانت بانک گذاشــته باشد، در زمان 
وقوع حادثه برای صندوق درصورتی که سندی مبنی بر خرید 
این میزان سکه به بانک ارائه دهد هم نمی تواند اثبات کند که 
حتماً این میزان ســکه در صندوق قرار داشته است، زیرا فقط 
خود مشتری از میزان دقیق محتوی صندوق امانت اطلاع دارد و 
بانک از این موضوع بی خبر است. در میان اظهارات رئیس پلیس 
و مقامات بانکی در مورد دستبرد به صندوق امانات بانک ملی، 
برخی کاربران فضای مجازی هشدارهایی دادند که در آن ها به 
غیرعادی بودن این سرقت و احتمال نوعی تمرین و مانور برای 

اقدامات دیگر را مطرح کردند.
 هشدارهایی فراتر جرم سرقت

 اظهــارات عباس عبدی، روزنامه نگار قابل تأمل اســت. وی در 
حساب توییتری خود نوشت: »دزدی از بانک ملی دانشگاه، کار 
دزدهای معمولی نیست. برایش احتمالات غیرمنتظره ای باید در 
نظر گرفت. بیش از آن که دزدی با هدف کسب پول و طلا باشد 
امنیت را نشانه رفته است. مثل یک ترور به آن نگاه کنید و نه 
یک ســرقت. اگر سرقت معمولی باشد فوری دستگیر خواهند 
شد.« کاربر دیگری در توییتر نیز نوشت: »سرقت صندوق امانات 
بانک ها از ســرقت خود بانک ها پردردسرتر و سخت تر هست و 
قطعاً هدف خاصی پشــتش هست. احتمالاً صندوقی مشخص 
بــا محتویات ویژه مدنظر بوده و دزدان برای ردگم کنی چند تا 
صنــدوق دیگر هم خالی کرده اند.«  یک نفر نیز نوشــت: »چرا 
ذهن من معتقده که دزدی از بانک ملی یه مانور برای آمادگی 
در جهت یک کار مهم تــر از دزدیدن پول و طلا و جواهراته؟« 
 کاربری دیگر نوشت: »از ســرقت صندوق امانات بانک ملی تا 
سرقت محرمانه ترین اسناد هسته ای نشان می دهد »قفل« هم 

مثل سایر چیزهای مملکت در جایی است که نباید باشد!«

گزارش »همدلی« از دزدی 168عدد صندوق امانات در یکی از شعبه های بانک ملی در تهران

هشدارهای یک سرقت هالیوودی


